

# مسؤولية وحصانة هيئة التحكيم في الفقه الإسلامي والنظام السعودي دراسة تحليلية مقارنة

مشعل بن محمد بن بديوي الحمياني

## المستخلص

عنوان الرسالة: مسؤولية وحصانة هيئة التحكيم في الفقه الإسلامي والنظام السعودي: دراسة تحليلية مقارنة

إعداد الطالب: مشعل بن محمد بن بديوي الحمياني

المشرف العلمي: د. مازن بن عبد اللطيف البخاري

مشكلة الرسالة:

تتلخص في الآتي:

- ١- غالب مسائل التحكيم قد بحثت، إلا أن التحكيم المؤسسي بالمملكة - بشكل عام - ومسؤولية هيئة التحكيم وحصانتها - بشكل خاص - لم تحرر بشكل علمي مفصل، مما يتطلب القيام بذلك.
- ٢- النصوص النظامية المتعلقة بموضوع الرسالة بحاجة إلى مراجعة وتطوير، لا سيما الفقرة (٣) من المادة (٨)، والفقرة (٤/ز) من المادة (١١)، والمادة (١٢) من لائحة قواعد الترخيص لمراكز التحكيم السعودية، والمادة (١٦) من قواعد التحكيم أمام المركز السعودي للتحكيم التجاري.
- ٣- لم يسبق - فيما أعلم - وجود دراسة أكاديمية تحدد حالات مسؤولية هيئة التحكيم وحصانتها في المملكة العربية السعودية، مما يتطلب القيام بذلك.
- ٤- ضرورة تحديد العلاقة القائمة بين مصطلح الضمان والمسؤولية، مما يتحتم بحث ذلك.
- ٥- بيان مدى وجود دعاوي مرتبطة بمسؤولية هيئة التحكيم وتحديد الجهة القضائية المختصة بهذه الدعاوي، مما يتطلب تناول ذلك.

## أهداف الرسالة:

- 1- معرفة مسؤولية هيئة التحكيم وحصانتها وذلك إثر اصدار نظام جديد للتحكيم مع لائحته التنفيذية، وصدور قرارات من مجلس الوزراء بتنظيم التحكيم المؤسسي في المملكة، وصدور عدد من اللوائح من اللجنة الدائمة لمراكز التحكيم السعودية.
- 2- تحرير مصطلحات الرسالة من مسؤولية، وحصانة، وضمان، وتحكيم مؤسسي، وسد جوانب النقص الموجودة في المكتبة القضائية السعودية من عدم تحريرها.
- 3- معرفة مدى وجود ضمانات لهيئة التحكيم من عدمها حال نظرها نزاع معروض أمامها، لتستتير هيئة التحكيم بالطريق المرسوم لها فتعرف حدودها وصلاحياتها ونتائج تصرفاتها في التحكيم.
- 4- بيان واقع التحكيم المؤسسي في المملكة وأثر ذلك على تحديد المسؤولية والحصانة لهيئة التحكيم.

## منهج الرسالة: تم اعتماد الآتي:

- 1- المنهج التحليلي: وهو تطبيق القواعد العامة على الجزئيات والتطبيقات المشابهة، وذلك بفهم القواعد العامة ومعرفة سبب تطبيقها على موضوع معين. كما يسمى أيضا بالمنهج الاستنباطي.
- 2- المنهج المقارن: وهو معالجة موضوع معين، في نظامين مختلفين أو أكثر، بهدف عرض أوجه الشبه والخلاف بينهما، للوصول إلى أفضل القواعد التي تحكم هذا الموضوع.

## أهم النتائج:

- 1- وجود مسؤولية على هيئة التحكيم، إما اجرائية أو جنائية من خلال الغرامة ولا وجود للمسؤولية المدنية.
- 2- حصانة هيئة التحكيم المدنية تتحقق من خلال القواعد الفقهية المقررة للحصانة، ولا توجد حصانة جنائية.
- 3- الآثار المترتبة على المسؤولية الإجرائية هي بطلان حكم التحكيم، والمترتبة على المسؤولية الجنائية هي الغرامة المالية.
- 4- خلو نظام التحكيم السعودي ولائحته التنفيذية من النص على مسؤولية أو حصانة هيئة التحكيم جاء مقصوداً.

## أهم التوصيات:

- 1- القيام بمزيد من الدراسات حول حصانة هيئة التحكيم ومسؤوليتها لإثراء المكتبة الفقهية والقضائية السعودية وسد النقص فيها.
- 2- القيام بمزيد من الدراسات حول اللجنة الدائمة لمراكز التحكيم السعودي والمركز السعودي للتحكيم التجاري.
- 3- نشر ثقافة التحكيم من خلال عقد دورات تدريبية وورش عمل وإقامة برامج تلفزيونية وندوات عامة ونشر مؤلفات في مسؤولية هيئة التحكيم وحصانتها.
- 4- إنشاء المركز الوطني للضمان والمسؤولية، ويهتم المركز بإعداد الدراسات والبحوث عن مسائل الضمان والمسؤولية في كافة المجالات من الناحية الشرعية والنظامية.

# **RESPONSIBILITY AND IMMUNITY OF THE ARBITRATION COMMITTEE IN ISLAMIC JURISPRUDENCE AND SAUDI LAW**

**MISHAL MOHAMMAD BEDAIWI ALHUMAYYANI**

## **Abstract**

**Thesis Title:** Responsibility and Immunity of the Arbitration Committee in Islamic Jurisprudence and Saudi Law: Comparative Analytical Study.

**Prepared by Student:** Mishal Mohammad Bedaiwi Al-Humayyani

**Academic Supervisor:** Dr. Mazin Abdulatif Al Bukhari

### **Thesis issue :**

It can be summarized as follows:

- 1- As most of the arbitration issues were already discussed, yet the institutional arbitration – in general – and the responsibility and immunity of the arbitration committee – in particular – have not been verified or studied in details by a scientific method , which requires to be done.
- 2- The legal texts related to the thesis needs to be reviewed and developed, particularly 3<sup>rd</sup> Para. of article (8), 4<sup>th</sup> Para. of article (11), article (12) of the license rules regulation of Saudi arbitration centers and article (16) of the arbitration rules in connection to Saudi center for commercial arbitration.
- 3- To the best of my knowledge, I have not seen any academic study that identify responsibility and immunity of the arbitration committee in Saudi Arabia, which requires to be done.
- 4- The importance of specifying the existing relationship between liability and responsibility terms, the issue which requires further investigation.
- 5- Highlighting the existence of claims related to the arbitration committee responsibility and to determine the competent judicial authorities to those claims, which requires further investigation.

### **Thesis Targets:**

- 1- Investigate the responsibility and immunity of arbitration committee after the issuance of a new arbitration code with its executive bylaw, several cabinet's resolutions regulating the institutional arbitration in Saudi Arabia and after the issuance of a number of regulations from the standing committee for Saudi arbitration centers.
- 2- Adjust the thesis terminologies, including responsibility, immunity, liability and institutional arbitration to bridge the deficiencies aspects in the Saudi judicial library.
- 3- Investigate the extent of existing protection provided to an arbitration committee when a dispute submitted before it in order to be enlightened with the track drawn to it, so it will know its limits, powers and consequences of its actions in arbitration.
- 4- Indicate the reality of institutional arbitration in Saudi Arabia and its impact on the responsibility and immunity of the arbitration committee.

**Thesis Approach:** The following was approved:

- 1- Analytical Approach: To apply common rules on similar segments and applications by understanding the common rules and perceiving the reason of being applied on a certain issue. It is also known as Deductive Approach.
- 2- Comparative Approach: to handle a certain topic in two or more different systems with the purpose of demonstrating the aspect of similarity and differences between them in order to reach appropriate rules that govern the subject.

**Most Significant Results:**

- 1- The existence of a responsibility on the arbitration committee, it may be procedural or criminal responsibility through financial fine and there is no civil responsibility.
- 2- The civil immunity of an arbitration committee is realized through the juristic rules set out for immunity. There is no criminal immunity.
- 3- The consequences arise from procedural responsibility is the invalidity of the arbitration award. The consequences of criminal responsibility is financial compensation.
- 4- The non-inclusion of a legal text regarding the arbitration committee's responsibility and immunity by Saudi arbitration law and its executive bylaw was intentional.

**Significant Recommendations:**

- 1- Conduct further studies on the immunity and responsibility of the Arbitration committee to enrich the Saudi judicial and jurisprudence library and bridge the gap in this domain.
- 2- Conduct further studies regarding the standing committee for Saudi arbitration centers and the Saudi center for commercial arbitration.

- 3- Disseminate the culture of arbitration through training courses, workshops, television programs and general symposiums in addition to publish works on arbitration committee's responsibility and immunity.
- 4- Establishing the national center for responsibility and liability, The center is interested in preparing studies and researches regarding responsibility and liability in all fields from a religious and legal standpoint.